
ges, az új 
létén kiala-
:ket alakít-
tiekké. Je- I 
15 csoport- I 
ákok, ezek ! 
íenkettőre, 
> kevesebb-
Semmikép-
t törvényt 
zevont cso-
tszáma sem 
íi az előírt 
isként nem 
a környező 
eszkre járó 
óljuk az is-

szerint sen- : 
i kétműsza- I 
i és délutáni [ 
, a helyszű- I 
íban elkép-
[g egyes ta- I 
ár kora reg-
iban kezde- I 
,, addig má-
ennek isko-

tbe kell kői-
tűkében le- | 
tantermünk, 
chnika ter- • 
nyelvi kabi- . 
f i z ika elő- ; 
igyjáből 120 
mes elhelye-
5. Itt kellene 
Igoznunk" -
;it Falusiné 
Zsak két osz-
összevonni, 
tklétszám a 
k között ma-
tt tudom el-
n fogunk el-
lyem szerint 
lenne, ha a 
fö l a j án lo t t 

i kihasználat-
id i te rmeket 
önkormány-

laépület he-
óbálna bevé-

y 
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• Segítőprogram az óvodákban 

Apró lépések 
a testi-lelki 

• Fríed István szegedi professzor Herder-díjas 

„Minden mondatomat meg kell gondolnom" 

Egészségesen élni. Ez a 
szakemberek célja, az 
emberek vágya. Egy, az 
egészséget értéknek nem 
tekintő országban hosszú 
évtizedek alatt lehet csak 
átformálni a tudatot, a 
szokásokat, az életmó-
dot. Az átnevelést, a még 
formálható legkisebbek-
nél érdemes elkezdeni. 
Ezt szem előtt tartva szer-
vezték meg Szegeden az 
egészséges óvodaprogra-
mot a Dél-alföldi Mentál-
higiénés Programiroda öt-
lete nyomán és támogatá-
sával. 

Évtizedekig tartó apró lépé-
sek szükségesek, egy alap-
vetően egészségtelenül élő or-
szágban ahhoz, hogy az 
egészség érték, az egészséges 
eletmód természetes életforma 
'egyen - hangzott el azon a ré-
giós megbeszélésen, amelyen 
a z egészséges óvodai mo-
dellről számoltak be szegedi 
óvónők, a „kísérletet" átvenni 
szándékozó Bács-Kiskun és 
Békés megyei kolléganőik-
nek. A Mentálhigiénés Prog-
ramiroda által szervezett szak-
mai tanácskozáson a szegedi-
ek minden részletre kiter-
jedően elmondták pozitív és 
negatív tapasztalataikat, éppen 
nnnak érdekében, hogy a má-
s 'k két megye óvodapedagó-
gusai elkerülhessék azokat a 
csapdákat, amelyekbe a szege-
diek beleestek, ugyanakkor 
Vegyék hasznát mindannak, 
amit a mieink jónak értékel-
tek. Az egészséges életmódra 
-.nevelő" programot azért az 
óvodákban szervezték, mert 

iroda munkatársai úgy ítél-
tek meg: az óvodai lét és az 
°vodapedagógusok személyi-
b e a legalkalmasabb az 
®geszségnevelő munkában va-
0 részvételre, s a pedagógu-
sok között az óvónők tartják a 
tegintenzívebb kapcsolatot a 
gyerekekkel és a szülőkkel. 

A Mentálhigiénés Program-
iroda szegedi regionális köz-
pont ja által támogatot t és 
szervezett, modellkísérletnek 
nevezett egészséges óvoda-
programba több mint 50 sze-
gedi óvónő jelentkezett, s va-
lamennyi óvoda rész vett. A 
tematikát az óvónők igényei-
nek megfelelően állították 
össze, nevezetesen, olyan té-
mákkal foglalkoztak, amelye-
ket az óvodapedagógusok 
kértek, javasol tak . A szü-
lőknek szervezett programot 
is ajánlott témasorból választ-
hatták ki. A kéthetente, össze-
sen 5 alkalommal megszerve-
zett beszélgetéseken szocioló-
gus, orvos, gyógytornász, kli-
nikai szakpszichológus, men-
tálhigiénés óvónő tartott vál-
takozva bevezető előadásokat, 
amiket esetmegbeszélések kö-
vettek. Utóbbi jelentette az 
óvónőknek és a szülőknek 
egyaránt a leghasznosabb is-
mereteket, mert ki-ki saját 
gyermeknevelési problémái-
val, mindennapos óvodai és 
otthoni gondjaival kapcsola-
tos kérdéseire kaphatott vá-
laszt, illetve tanácsot, megol-
dási javaslatot a problémás 
esetek kezelésére. A program-
ban, a többi között, a nehezen 
kezelhető, az ideges gye-
rekről, a gyermekkor krónikus 
betegségeiről, a családban be-
következett veszteségek fel-
dolgozásáról, a gyerekkel tör-
ténő ideális foglalkozás mi-
kéntjéről, a családi modell 
fontosságáról és szerepéről, 
az iskolaérettségről volt szó. 

A ismeretek, i l letve az 
esetmegbeszelésekből nyert 
tapaszta la tok, mind az 
óvónők, mind a szülők ne-
ve lőmunkájá t segítik a 
jövőben. A programban részt 
vevők egészséges(ebb) szem-
lélettel élik a hétköznapokat, 
otthon és az óvodában egya-
ránt, a gyerekek javára. 

K. K. 

Fried István, a JATE 
összehasonlító iroda-
lomtörténeti tanszéké-
nek vezetője kedden a 
bécsi egyetemen vette 
át a hamburgi Alfréd 
Toepfer Alapítvány idén 
immár 36. alkalommal 
kiadott Herder-díját. Fri-
ed professzorral még 
elutazása előtt beszél-
gettünk. 

• Professzor úr! Hogyan 
fogadta a díjat? 
- Igen nagy meglepetéssel 

és szorongással. Az első kér-
désem az volt önmagamhoz: 
Miért kap tam? Az, hogy 
Herderről, a jelentős német 
gondolkodóról, sőt Herder 
magyar be fogadásá ró l is 
több ízben írtam, önmagában 
nem adott választ, mert ezek 
a tanulmányaim csak magya-
rul jelentek meg. Tudtam, 
hogy a magyar zeneszerzők 
közül Kodály Zoltán, Farkas • 
Ferenc és Kurtág György, az 
irodalom és az irodalomtu-
domány terü le térő l pedig 
többek között Németh Lász-
ló, Illyés Gyula, Keresztury 
Dezső és Vizkelety András 
kapta meg korábban. Mind-
annyian valóban nagyon so-
kat tettek a régió békéjéért, a 
régió kultúráinak egymáshoz 
közelítéséért. Végigtekintve 
a tekintélyes névsoron fel-
merült bennem, hogy amit én 
magyarul, szláv nyelveken, 
németül, angolul és franciául 
írtam, valóban elég-e egy 
ilyen roppant jelentős nem-
zetközi e l i smeréshez . Ezt 
szerencsére nem nekem kel-
lett eldöntenem. Az odaítélé-
sében nyilván nagy szerepe 
volt a véletlennek is, annak, 
hogy kinek a kezébe kerültek 
az í rása im. Mindenese t re 
örülök neki, mert sokan örül-
nek velem. Látom, hogy na-
gyon sokan nem csupán pro-
tokollárisán gratulálnak, ha-
nem úgy érzik - teljes joggal 
- , hogy részük volt ebben a 
díjban, mert inspiráltak, mert 
együtt gondolkodtak velem, 

Fried István: Az értelem, a szépség és az emberszeretet kölcsönösen át kell 
hassák egymást. (DM-fotó) 

mert végigkísérték tanácsa-
ikkal, ellenkezéseikkel, bírá-
lataikkal a pályám. Az átadó 
ünnepségen, amikor megkö-
szönöm a díjat, arról beszé-
lek, hogy Herder szavai ma 
is időszerűek, hiszen az érte-
lem, a szépség és az ember-
szeretet kölcsönösen át kell 
hassák egymást. Herder lel-
készként, költőként, történet-
filozófusként, a figyelembe 
nem vett népek és népkölté-
szetek felfedezőjeként is eb-
be az irányba igyekezett hat-
ni. A kitüntetés alapítói -
akik mindig elsősorban az 
alkotó teljesítményt díjazzák 
- szintén valami olyasmit 
próbálnak erőteljesen, euró-
pai módon támogatni, amit 
én is próbál tam a magam 
szerény eszközeivel hirdetni. 
Nevezetesen, hogy a mássá-
got a másságában kell elfo-
gadni. Ne akarjuk a magunk 
elfogultságait ráhúzni más 
e l fogu l t ságokra , hanem -
épp azért, mert mi is elfogul-
tak vagyunk - próbáljuk tű-

Névjegy 
Dr. Fried István: 1934-

ben Budapesten született. 
1955-ben az ELTE ma-
gyar szakán szerzett dip-
lomát. 

Életút: 1955-73-ig ta-
nár, 1973-84-ig az Orszá-
gos Széchényi Könyvtár 
munkatársa. 1981-82-ben 
a J A T E összehason l í t ó 
irodalomtörténeti tanszé-
kén adjunktus, 1982-88-ig 
docens, 1985-től tanszék-
vezető, 1988-tól egyetemi 
tanár. Az MTA Modern 
Filológiai Bizottságának 
társelnöke. Az irodalom-
tudomány kand idá tu sa 
(1976), doktora (1987). 
Kitüntetései: Tiszatáj-díj 

(1995), Herder-díj (1999) 
Főbb művei: Kelet- és 

Közép-Európa között, A 
komparatisztika kéziköny-
ve (szerk.) , Monarchia-
karnevál az irodalomban 
(szerk.), Tíz híres regény, 
Utak és tévutak Kelet-Kö-
zép-Európa irodalmaiban, 
A Monarchia a századfor-
dulón (szerk.), Magyarok 
Bécsben - Bécs rő l 
(szerk.), Márai Sándor tit-
kai nyomában, Ostmittele-
uropaische Studien, Az 
érzékeny neoklasszicista, 
„egyszer mindenkinek el 
kell mennie Canudosba", 
Irodalomtörténések Kelet-
Közép-Európában. 

domásul venni, hogy másnak 
is legalább annyi joga van az 
e l fogu l t s ág ra ! Ha mind-
annyian figyelembe vesszük 
ezt, akkor tárgyszerűek, tár-

gyilagosak maradunk, és ha 
mással nem, legalább önma-
gunkkal tisztában vagyunk. 
Valószínűleg ennek a gondo-
latnak számos tanulmányba 

írása késztethette arra a göt-
tingai, bécsi, hamburgi il-
letőségű kuratóriumot, hogy 
ebben az esztendőben nekem 
Ítéljék a díjat. 

• Mennyire befolyásolja 
majd ez a díj a további 
munkáját? 
- Óriási felelősséget je-

lent! Ha tanárkén t eddig 
minden monda tomat meg 
kellett gondolnom, akkor ez-
után százszorosan meg kell. 
Mert a Herder-díj kötelezett-
ség. Azt hiszem, ami ezután 
következik, az ennek a köte-
lezettségnek való megfelelés 
kísérlete lesz. 

• Rangos az idei kitünte-
tettek névsora is, hiszen 
például Gorecki, a világ-
hírű lengyel zeneszerző és 
az ismert román költő, 
Mircea Dinescu is a díja-
zottak között van. 
- Mindig nagyon előkelő 

a díjazottak névsora, ezért is 
van egy kis szorongás ben-
nem. Az egyik éjszaka arra 
riadtam fel: boldog vagyok. 
De nem önmagában a díj mi-
att, hanem azért, mert a sze-
gedi egyetem főállású oktatói 
közül elsőként én kaptam 
meg. A kollégák megnyilvá-
nulásaiból, leveleikből, be-
szélgetéseikből azt olvastam 
ki, hogy ők is velem örülnek, 
és tel jes joggal úgy érzik, 
hogy kicsit a József Attila 
Tudományegyetem is kapta a 
díjat. Hiszen egy tanári, egy 
i roda lomtör ténész i pálya 
mindig kol lekt ív te l jes í t -
mény. Ha nincs a Tiszatáj, ha 
nincs a Forrás és a Literatura, 
ha nincsenek a szerkesztők, a 
hallgatóim, akik kértek, kö-
veteltek, ellenkeztek és pima-
szul válaszoltak, akkor sok 
minden mellett észrevétlenül 
elmentem volna. A Tíz híres 
regény című kötetembe pél-
dául egy szigorlati felelet ne-
gyed mondata is belekerült. 
Az egész élet egyetlen nagy 
p lág ium, tu l a jdonképpen 
csak az összeszerkesztés az 

en müvem. 
Hol lös i Z s o l t 

Tóth László alezredes 
* z eged védelmi refe-
J"®nse. a m u n k a k ö r t 

k ö t | f V e , Ö l t ' b e ' 
.L.- n s zámos nem-

ze"1cózi katonai, béke-
fenntartói megbízás-

»ett eleget. Arról 
kérdeztük, miben áll 
feladata, miként segíti 
° V Q r o s vezetését, ho-
gyan képzeli el a sze-
gedi biztonságpolitikai 
^pontot , amely meg-
•dlositásának ötlete 
nevehezfűződik. 

• Kinek az alkalmazott-
ja Szeged védelmi refe-
rense? A városháza a 
munkaadója, avagy a 
honvédség? 
- A H o n v é d e l m i M i -

s z t é r i u m , a területi védel-
mi iroda munka tá r sakén t 
S ' g o z o m , egyben a pol-
gá rmes t e r f ő t a n á c s a d ó j a 
V agyok védelmi ügyekben 
- sorolta Tóth László alez-
redes. - Fe ladatom egye-
[>ck mellett: a védelmi fel-
Készítés, az országmozgó-
s »as és más, a területi hon-
védelmi igazgatáshoz tarto-
Z o jogszabályok feldolgo-
zása. A helyi védelmi bi-
zottság döntéseinek előké-
szítése. Eml í the tném pél-

' az árvízi helyzetet is, 
®mely kezelésében jól tud-
unk e g y ü t t d o l g o z n i az 

^tivizig szakembereivel. 
• Szeged polgármeste-
rével közösen dolgoztak 

• A védelmi referens kezdeményezése 

Biztonságpolitikai 
központ Szegeden? 

- Diplomatákat és vezérkari tiszteket várunk 
a kéthetes kurzusokra - magyarázta Tóth László. 

(Fotó: Schmidt Andrea) 

ki egy elképzelést, amely 
biztonságpolitikai köz-
pont létrehozását tűzte 
célul. Miként vetődött 
fel ennek az ötlete? 
- Úgy vélem, hogy egy 

r e g i o n á l i s s z e l l e m i é s 
pénzügyi központ, nemzet-
közi köz lekedés i c s o m ó -
pont, Szeged, nem létezhet 
szilárd b iz tonságpol i t ika i 

s t ra tégia né lkü l - kezd te 
v á l a s z á t T ó t h L á s z l ó . -
Közel egy évtizede súlyos 
h a r c o k d ú l n a k , k i s e b b 
m e g s z a k í t á s o k k a l , dé l i 
szomszédunkban. A migrá-
ció, az esetleges menekült-
hullám súlyos veszélyeket, 
k e z e l e n d ő p r o b l é m á k a t 
r e j t h e t m a g á b a n . M e g -
győződésem,, hogy a régió 

biztonságával kapcsolatos 
kérdésekről, gyakorlati te-
e n d ő k r ő l , a m e g o l d á s r ó l 
nem elég szűk körben be-
szélni. Párbeszédet kell ki-
alakítani elsősorban a ve-
lünk szomszédos országok 
i l le tékes szakembere ive l . 
A z e u r o r é g i ó s s z e r -
veződéstől egyáltalán nem 
idegen az ilyen elképzelés. 

O Miként képzelik el a 
biztonságpolitikai cent-
rum működését? 
- A regionális központ 

egyrészt bemuta tná fiatal 
demokráciánk helyi, terüle-
ti és országos elemeit , az 
ö n k o r m á n y z a t i s á g m e g -
va lósu l á sá t , m á s r é s z t az 
o r szág b iz tonságpol i t ika i 
t ö r e k v é s e i t , e z e n t ú l -
menően pedig a szomszé-
dos o r s z á g o k képvise lő i , 
a nemzetközi szervezetek 
( E N S Z , E B E S Z , N A T O ) 
i s k i f e j t e n é á l l á s p o n t j á t 
adot t , ak tuá l i s ké rdések -
ben, mint például a koszo-
vói helyzet. Elképzelésünk 
szerint 8-12 napos kurzu-
sokat tartanánk, amelyeken 
hazai és külföldi biztonság-
politikai szakemberek, po-
lit ikusok, közéleti szemé-
lyiségek vennének részt. A 

részvételt okirattal igazol-
nánk, amelyet a kurzus ve-
zetője, az egyetem rektora 
és a külügyminisz ter írná 
alá. 

• Kiket, mely szerveze-
teket kívánnának meg-
hívni a szemináriumok-
ra? 
- A szegedi székhellyel 

működő - olykor kihelye-
zett t a n á c s k o z á s t t a r tó — 
kurzusokra az USA, Ang-
lia, Németország, Francia-
o r s z á g , O r o s z o r s z á g , a 
környező államok 2-2 kép-
v i s e l ő j é t h í v n á n k m e g . 
Egy diplomatát és egy ve-
zérkari tisztet minden or-
szágbó l . R a j t u k k ívü l az 
ENSZ, a NYEU, a N A T O 
és az EU szakemberei t is 
e lvárnánk. A szeminár iu-
m o k a t S z e g e d v á r o s a az 
Univers i t a s - sza l közösen 
szervezné. 

• Ha mindez megvaló-
sulna, a város saját dip-
lomáciai sikerének 
könyvelhetné el... 
- E z így v a n , t o v á b b 

erősítené Szeged régióköz-
ponti szerepét , lendületet 
adha tna gazdaság i , tudo-
mányos , ke reskede lmi és 
k u l t u r á l i s f e j l ő d é s é n e k . 
A z o n f á r a d o z u n k , h o g y 
mindez a gyakorlatban mi-
előbb, még az idén megva-
lósulhasson - mondta befe-
jezésül Tóth László alezre-
des. 

V. Fekete S á n d o r 

Vöröskereszteseket 
tűntettek ki a világnapon 
• Munkatársunktól 

Május 8-a a vöröske-
reszt világnapja, ami-
kor csaknem vala-
mennyi országban ün-
nepségeken köszöntik 
a vöröskereszt és a Vö-
rös Félhold aktivistáit. 
Néhány nappal a világ-
nap előtt, tegnap, szer-
dán tartotta ünnepsé-
gét a Hungária Szálló-
ban a vöröskereszt 
Csongrád megyei szer-
vezete. Ebből a alka-
lomból Gyékiss Emil, a 
Magyar Vöröskereszt 
főtitkárhelyettese adott 
át kitüntetéseket a 
mozgalomban kiváló 
munkát végzetteknek. 

A „Vöröskeresztes mun-
káért" arany fokozatát kap-
ta dr. Bóna Endre, a kiste-
leki szervezet elnöke, Gál 
Sándorné, a Makó városi 
szervezet ellenőrző bizott-
ságának e lnöke , Horváth 
István, a Kontavill Rt. ve-
zé r igazga tó ja , dr. Kassai 
Miklós, a hódmezővásárhe-
lyi szervezet elnöke. 

A „Vöröskeresztes mun-
káért" kitüntetés ezüst fo-
kozatával tüntették ki Al-
másiné Elek Veronikát, 
hódmezővásárhelyi területi 
v e z e t ő s é g i t a g o t . Arany 

Margót, szegedi alapszer-
veze t i v e z e t ő s é g i t a g o t , 
Hermann Jánost, a makói 
Cipőipari Termékgyártó és 
Kereskedelmi Kft . ügyve-
zető igazgatójá t , Jóri Já-
nosáét, szentesi területi ve-
zetőségi tagot, dr. Kovács 
Ágnest, a szentesi kórház 
igazgató-főorvosát, a móra-
halmi Tandari Szilveszter-
nél, a területi ellenőrző bi-
zo t t ság e lnökét és Varga 
Dudás Margitot, a szerve-
zet Csongrád megye i ve-
zetőségének tagját. 

A „Vöröskeresztes mun-
káért " kitüntetés bronz fo-
kozatát kapta Dobai Lajos-
né szegedi és Gábor Lajos-
né szentesi vöröskeresztes 
önkéntes , Gyurisné Papp 
Irén, a bordányi alapszer-
vezet titkára, Horváth Pál-
né, a mártélyi alapszervezet 
vezetőségi tagja. Ökrös Já-
nos, a csongrádi alapszer-
v e z e t v e z e t ő s é g i t a g j a , 
ősz iné Kiss Katalin, ifjúsá-
gi felelős (Hódmezővásár-
hely), Patik Edit szegedi , 
Priskó Ándrásné csanádpa-
lotai, Szabó Lászlóné derek-
egyházi, Tóthné Mucsi Er-
zsébet nagymágocsi vörös-
keresztes önkéntesek, vala-
min t Vékony Dávidné, a 
forráskúti alapszervezet tit-
kára. 


